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حقوق بشر

به مدت 2 سال 

آیت الله یزدی 
در ریاست جامعه مدرسین ابقا شد

آیت الله یزدی به مدت 2 سال در 
سمت ریاست شورایعالی جامعه 
مدرس��ین حوزه علمیه قم ابقا 
شد.  به گزارش سایت حوزه، با 
توجه به اتمام دوره هیات رئیسه 
جامع��ه مدرس��ین، انتخاب��ات دوره جدید جامعه 
مدرس��ین عصر هفتم آذرماه برگزار شد و آیت الله 
محمد یزدی برای 2 س��ال آتی در س��مت ریاست 
جامعه مدرسین ابقا شد. بر این اساس انتخاب دیگر 
اعضای هیات رئیس��ه جامعه مدرس��ین در جلسه 
بعدی برگزار می شود. آیت الله یزدی پس از ارتحال 
آیت الله مشکینی رئیس فقید جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم از س��وی اعضای جامعه به عنوان رئیس 
انتخاب شد و انتخاب رئیس و اعضای هیات رئیسه 

هر 2 سال یک بار برگزار می شود.

تأسیس مؤسسه تنظیم و نشر آثار 
آیت الله مهدوی کنی

ابراهیم انصاریان، دام��اد آیت الله مهدوی کنی و 
مسؤول دفتر ایشان، از تأسیس مؤسسه تنظیم و نشر 
آث��ار آیت الله مهدوی کنی خبر داد و گفت: در حدود 
5-4 س��ال اس��ت که به فکر راه اندازی این مؤسسه 
بودیم و با آیت الله مهدوی کنی صحبت هایی داشتیم 
و ایشان نیز راهنمایی هایی کردند. بخش زیادی از آثار 
قلمی و سخنرانی های مختلف آیت الله مهدوی کنی 
در دانشگاه ها، حوزه علمیه و مجلس خبرگان با کمک 
صداوسیما جمع آوری شده است و همچنین بخشی 
از آثار ایش��ان که قبل از انقلاب بوده نیز نوارهای آن 
دوران را جمع آوری کرده ایم. به گزارش تسنیم، وی 
همچنین درباره روش آیت الله مهدوی کنی در مسائل 
فرهنگی، اجتماعی و سیاسی نیز اظهار داشت: امروز 
بس��یاری از ش��بهات را می توانیم از طریق بیانات و 
کتاب های آیت الله مطهری پاسخ دهیم ولی آیت الله 
مهدوی کنی روش دیگری در نگاه ش��ان به مس��ائل 
دینی، فرهنگی، علمی و اجتماعی داش��تند. روش 
آیت الله مهدوی کنی این بود که باید آنچه در مسائل 
دینی، اعتقادی و سیاسی هست در جایگاهی پیاده 
کرد و صرفاً در قالب کتاب و نوشته امکان پذیر نیست، 
لذا آیت الله مهدوی کنی در 2 پایگاه مهم علمی مانند 
حوزه علمیه مروی و دانشگاه امام صادق )ع( اقدام به 
این کار کردند و توانس��تند منویات علمی ، دینی و 
فرهنگی خودش��ان را در این دو پایگاه پیاده کنند. 
انصاریان همچنین درباره پیام آیت الله مهدوی کنی به 
سران فتنه نیز اظهار داشت: آیت الله خطاب به سران 
فتنه گفت تنها راه سران فتنه این است که از اتهاماتی 
که به نظام اس��لامی زدند تبری بجویند و زمانی که 
تبری نجویند فایده ای ندارد و مساله به راحتی ای که 
ش��ما می گویید قابل حل نیس��ت، زیرا ضربه ای که 

سران فتنه زدند قابل گذشت نیست.

برد پهپادهای سپاه به ۳هزار 
کیلومتر افزایش یافت

فرمانده نیروی هوافضای س��پاه 
پاسداران انقلاب اسلامی گفت: 
امروز با س��اخت ان��واع پهپاد با 
تنوع مأموریتی مختلف ش��عاع 
عملیات��ی آنها نیز تا س��ه هزار 
کیلومتر افزایش یافته که این مساله یک خودکفایی 
ب��زرگ در صنع��ت دفاعی محس��وب می ش��ود. به 
گزارش تسنیم، سردار امیرعلی حاجی زاده در جمع 
دانش آموزان، مدیران و دبیران یکی از دبیرستان های 
تهران با گرامیداشت هفته بسیج اظهار داشت: پس 
از پیروزی انقلاب اسلامی و با شروع جنگ تحمیلی، 
سپاه در زمینه دفاعی با کمترین امکانات با رژیم بعث 
عراق به مقابله پرداخت و توانست با توکل به قدرت 
لایزال الهی و اراده راس��خ جوانان مؤمن و انقلابی در 
جنگی که بر ملت ایران تحمیل شده بود به پیروزی 
برسد. وی تصریح کرد: امروز با همت جوانان مؤمن، 
انقلابی و ولایتمدار ایران اسلامی در حوزه دفاعی به 
خودکفایی رسیده ایم و قادریم همه تجهیزات مورد 
نیاز کشور را به صورت بومی تولید کنیم. وی با اشاره 
به پیشینه س��اخت هواپیماهای بدون سرنشین در 
کشورمان اظهار داش��ت: در سال های دفاع مقدس 
به منظور دستیابی به اطلاعات مواضع دشمن نیاز به 
اب��زاری بود که بتواند اطلاع��ات دقیقی را در اختیار 
بگیرد، از این رو به فکر گرفتن تصاویر هوایی از مواضع 
دش��من افتادیم و پرنده بدون سرنشین »مهاجر« را 
ساختیم. فرمانده نیروی هوافضای سپاه افزود: هرچند 
ابتدا پهپاد »مهاجر« برد 3کیلومتری داشت اما امروز 
با ساخت انواع پهپاد با تنوع مأموریتی مختلف شعاع 
عملیاتی آنها نیز تا سه هزار کیلومتر افزایش یافته که 
این مس��اله یک خودکفایی بزرگ در صنعت دفاعی 
محسوب می ش��ود. فرمانده نیروی هوافضای سپاه 
با یادآوری ش��کار پهپاد جاسوسی RQ170 اظهار 
داشت: آنچه مهم تر از توان دفاعی و اشراف اطلاعاتی 
ما درباره رهگیری و شکار پهپاد RQ170 آمریکایی 
بود عنایت الهی و ایمان قلبی رزمندگان بود. سردار 
حاج��ی زاده با اش��اره به پ��رواز RQ170 ایرانی نیز 
گفت: پرواز RQ170 ایرانی تنها 10 درصد از فرآیند 
س��اخت و به پرواز درآمدن این پهپاد اس��ت، بخش 
عمده این فرآیند شامل رهگیری و شکار، مهندسی 
معکوس، کشف کد و رمز و سایر اقدامات پیچیده ای 
بود که به دست توانمند پاسداران انقلاب اسلامی به 
سرانجام رس��ید. وی در پایان تصریح کرد: امروز به  
برکت روحیه بسیجی و تفکر جهادی رزمندگان ایران 
اسلامی توانسته ایم بر مشکلات و خلأهای موجود در 
صنعت هوایی و موش��کی فائق آمده و دستاوردهای 

زیادی را به ثمر برسانیم.

محمدجواد لاریجانی در صدر یک 
هیأت حقوق بشری عازم ایتالیا شد

دبیر ستاد حقوق بشر کشورمان در صدر یک هیأت 
عالیرتبه قضایی و حقوق بشری به منظور شرکت 
در یک سمینار و انجام چند دیدار دوجانبه به ایتالیا 
س��فر کرد. به گزارش اداره کل روابط عمومی قوه 
قضائیه به نقل از پایگاه اطلاع رسانی ستاد حقوق 
بشر، دکتر محمدجواد لاریجانی در این سفر که در 
راستای دیپلماسی گسترش همکاری های حقوق 
بشری و قضایی کشورمان با سایر کشورهای جهان 
از جمله کشورهای اروپایی انجام می شود با برخی 
مقامات قضایی، حقوق بش��ری و سیاسی ایتالیا 
دیدار و گفت وگو خواهد کرد. هیأت عالیرتبه ایرانی 
به سرپرستی دبیر ستاد حقوق بشر قرار است در 
این سفر در راستای توسعه گفتمان حقوق بشری 
جمهوری اس��لامی ایران، در یک سمینار 3روزه 
دوجانبه شرکت کند. هیات عالیرتبه کشورمان در 
این سمینار که با عنوان »صیانت از حقوق بشر در 
نظام عدالت کیفری ایران و ایتالیا« برگزار می شود، 
دیدگاه ها و نقطه نظرات خود را با س��ایر مقامات 
عالیرتبه حقوقی و قضایی حاضر در س��مینار در 
می��ان می گذارد و همچنین به تش��ریح و تبیین 
سیستم قضایی کش��ورمان و مقایسه آن با نظام 

کیفری ایتالیا خواهد پرداخت.

انتخاب فرهادی نقطه پایان 
مسائل مجلس و دولت بود 

غلامعلی حدادعادل در حاشیه 
مراسم معارفه محمد فرهادی، 
وزیر جدید علوم، در پاس��خ به 
س��وال خبرنگاری درباره اینکه 
آی��ا امکان دارد مجلس به وزیر 
علوم کارت زرد بدهد یا انتقادهایی به وی داشته 
باشد، گفت: به طور قانونی، همه چیز ممکن است 
اما امیدواریم اینگونه پیش نیاید. به گزارش نسیم، 
وی اف��زود: ما هرگز آرزو نمی کنیم وقت وزیر را با 
کارت زرد یا قرمز بگیریم یا بیش از حد درگیری و 
مسائلی در این زمینه داشته باشیم اما رأی اعتماد 
مجلس به عموم وزرا مش��روط است. حدادعادل 
همچنین درباره نظر وی درباره تحقیق و تفحص از 
دانشگاه آزاد اسلامی نیز گفت: این موضوع ضرری 
ندارد و اگر عیب و نقصی در این دانش��گاه باشد، 
رئیس و مدیران با آن مسائل آشنا می شوند. عضو 
کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس خاطرنشان 
کرد: اگر عیب و نقصی نیز وجود نداش��ته باشد، 
مجلس اعلام می کند و مسؤولان نباید از تحقیق و 
تفحص نگران باشند، زیرا نمایندگان در این زمینه 
نظر ش��خصی خود را وارد نمی کنند. وی تصریح 
کرد: انتخاب دکت��ر فرهادی به عنوان وزیر علوم، 
نقطه پایانی برای مس��ائل مجل��س و دولت بود 
و مجلس به ایش��ان با افق ب��از رأی اعتماد داد و 
امیدواری��م در کار خود موفق باش��د. حدادعادل 
در پاس��خ به سوالی مبنی بر اینکه برخی افراد در 
جلسه رأی اعتماد اعلام کردند داد و ستدی میان 
فرهادی و نمایندگان مجلس صورت گرفته، تأکید 
کرد: اگر منظور از تعامل، تفاهم است آن را قبول 
داریم اما اگر قول و قرار و داد و س��تد باشد، آن را 

قبول نداریم.

باید از حاشیه ها پرهیز و فضای آرام 
در دانشگاه ها ایجاد کرد

محم��د فره��ادی، وزیر علوم، 
تحقیقات و فناوری صبح دیروز 
)شنبه( در مراسم معارفه اش، 
گفت: تعام��ل با مراکز مرتبط 
با وزارت عل��وم نظیر مجلس 
شورای اس��لامی، ش��ورایعالی انقلاب فرهنگی، 
نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه ها 
و معاون��ت علمی و فناوری ریاس��ت جمهوری از 
جمل��ه تاکیدات بنده در وزارت علوم اس��ت.  به 
گزارش تسنیم، وزیر علوم بیان کرد: باید به متن 
مس��ائل بیشتر پرداخت و از مس��ائل حاشیه ای 
که با ایجاد س��د، فرصت را تلف می کنند، پرهیز 
کنیم. فره��ادی به عملکرد سرپرس��تان و وزیر 
س��ابق این وزارتخانه اش��اره کرد و یادآور ش��د: 
توس��عه غیرهدفمند آم��وزش عالی باعث اتلاف 
وقت، هزینه و نیروی انسانی می شود. باید تعداد 
دانش��گاه ها، دانشجویان و رشته های مورد نیاز را 
براساس نیاز مش��خص کنیم و این مسائل جزو 
مطالبات رهبری محسوب می شود.  فرهادی به 
برخی برنامه های خود در حوزه مسائل فرهنگی 
دانشگاه ها اش��اره کرد و گفت: مسائل فرهنگی 
و اعتقادی دانش��گاه ها مورد توجه اس��ت و باید 
فض��ای آرام و با نش��اطی در دانش��گاه ها فراهم 
کرد ت��ا انگیزه هایی که کم اس��ت یا کم ش��ده 
دوباره به میدان آید و با نش��اط و پیش��رفت در 
ح��وزه آم��وزش عال��ی کارآم��وزی را تبدیل به 
کارورزی نمایی��م. وی تحول در علوم انس��انی و 
رشته های علوم انس��انی را از مسائل مورد توجه 
دانس��ت و تاکید کرد: تحول لازم در این بخش 
از طریق مراکز رش��د باید مورد توجه قرار گیرد 
و امیدواری��م با همراهی و هم��کاری یکدیگر از 
پتانس��یل علمی موجود در این زمینه در کشور 
 استفاده شود و بتوانیم در دانشگاه ها شاهد تحولی 

عظیم باشیم. 

حوزه

گروه سیاس�ی: محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه روز 
گذش��ته به منظور ارائه گزارش مذاکرات هسته ای ایران 
با 1+5 به نمایندگان، در نشست غیرعلنی مجلس حضور 
یاف��ت. به گزارش »وطن امروز« براس��اس آنچه از پیش 
اعلام شده بود، قرار بود در این نشست غیرعلنی گزارشی 
از کیفیت، محتوا، ش��کل و نتایج مذاکرات هسته ای که 
اخیراً در وین، پایتخت اتریش برگزار شد، ارائه و همچنین 
به س��والات نمایندگان در این باره پاس��خ داده شود اما 
همانطور که براس��اس روال معمول گزارش دهی ظریف 
به نمایندگان مجلس درباره مذاکرات هس��ته ای انتظار 
می رفت، وکلای ملت در اظهارات جداگانه ای اعلام کردند 
این بار نیز وزیر امور خارجه به کلی گویی درباره مذاکرات 
هسته ای بسنده کرد. محمدجواد ظریف از همان ابتدای 
شروع مذاکرات بر محرمانه بودن آن تاکید کرده و گفته 
بود حتی اگر اس��تیضاح هم ش��ود، جزئیات مذاکرات را 
اعلام نخواهد کرد؛ رفتاری که با انتقادات گس��ترده ای از 
س��وی نمایندگان مجلس و فعالان سیاسی مواجه شد 
اما این رویه تاکنون به قوت خود باقی مانده اس��ت. نکته 
قاب��ل توجه در این بین گزارش ه��ای مکرر جان کری از 
روند مذاکرات هسته ای به مقامات رژیم صهیونیستی و 
کشورهای مختلف چون کانادا، بحرین، عربستان و قطر 
بود اما وزیر امور خارجه کش��ورمان تصمیم گرفته حتی 
نمایندگان ملت را نیز در جریان روند مذاکرات نگذارد. بعد 
از اتمام جلسه غیرعلنی روز گذشته مجلس با محمدجواد 
ظریف، نمایندگان مجلس ش��ورای اسلامی در اظهارات 
خود به تشریح جزئیات این جلسه پرداختند. بنا به گفته 
نماین��دگان، ظریف در این جلس��ه اطلاعات خاصی به 
نمایندگان نداده و حتی اطلاعات، کمتر از 50 درصد آن 
چیزی بوده است که اکنون در فضای عمومی و رسانه ها 
موجود اس��ت. سیدحسین نقوی حس��ینی، سخنگوی 
کمیسیون امنیت ملی مجلس و عضو فراکسیون رهروان 
ولایت در نطق میان دس��تور خود به این موضوع اش��اره 
کرد و گفت: از هیأت رئیسه مجلس تقاضا دارم وزیر امور 
خارجه را در یک جلس��ه علن��ی به مجلس دعوت کند، 
چراکه در جلسه غیرعلنی امروز )دیروز( آقای ظریف هیچ 
مطلبی را به نمایندگان نگفتند و ش��اید در جلسه علنی 
نکاتی از محتوای مذاک��رات را به نمایندگان ارائه کنند. 
وی در بخش دیگری از سخنان خود تصریح کرد: شعاع 
و دامنه اثرگذاری مذاکرات را نباید به سطح حداقلی آن 
کاهش داد، بنابراین تیم مذاکره کننده باید بداند رسالت 
و تکلیف سنگینی بر عهده دارد و البته نیازمند حمایت 
همه جانبه نیز هست، چراکه پیروزی در این رویارویی برای 
ملت و کشور و نظام پیروزی سبک و روش مردم سالاری 
دینی و حقانیت ملت ما اس��ت و الا امام امت امیدی به 

دشمن عهدشکن ندارند، از این رو ایستادگی و مقاومت 
در مقابل زیاده خواهی آمریکا از سوی تیم مذاکره کننده 

مورد حمایت ملت خواهد بود.
ظریف مانند همیشه به کلیات پرداخت ■

جواد کریمی قدوس��ی، دیگر عضو کمیسیون امنیت 
ملی مجلس هم به رویه گزارش دهی ظریف به نمایندگان 
انتقاد کرد و گفت: گزارش وزیر امور خارجه به نمایندگان 
همانند همیش��ه کلی بود و در آن به محتوای مذاکرات 
هسته ای پرداخته نشد و این جلسه برای نمایندگان مؤثر 
نبود. نماینده مردم مشهد در مجلس در گفت وگو با فارس 
اظهار داشت: وزیر امور خارجه در این جلسه طبق معمول 
وارد محتوای مذاکرات نش��د و در زمان 45 دقیقه ای که 
صحبت کرد، بخش اعظم گزارش وی به محتوای شکلی 
مذاکرات می پرداخت، اینکه چند دور مذاکرات انجام شده، 
مذاکرات دوجانبه و سه جانبه چند دور بوده و... . وی افزود: 
وزیر امور خارجه در گزارش خود به لحاظ محتوایی تنها 
به مبانی اختلاف همیش��گی میان ایران و 1+5 همچون 

اختلاف بر سر تعداد سانتریفیوژ ها،  اختلاف اندک بر سر 
آب س��نگین اراک،  اختلاف بر س��ر سایت فردو و مساله 

تحریم ها پرداخت.
پاسخ های توجیهی ظریف به سؤالات ■

براس��اس برنامه قرار ب��ود ظریف ع��لاوه بر گزارش 
مذاکرات، روز گذش��ته به س��والات نمایندگان مجلس 
نیز پاس��خ دهد اما بنا بر اظهارات کریمی قدوسی، وزیر 
امور خارجه در این زمین��ه هم به کلی گویی پرداخت و 
بدون ورود به جزئیات تنها توجیه کرد.  عضو کمیسیون 
امنیت ملی مجلس خاطرنش��ان کرد: آق��ای ظریف در 
پاس��خ به س��والات نمایندگان هم وارد جزئیات نشد و 
زمانی که درباره اینکه تعداد س��انتریفیوژ مورد نظر تیم 
هس��ته ای ایران در آخرین مرحله چه میزان بوده، سوال 
ش��د، عنوان کرد این جزئیاتی اس��ت که همیشه بر سر 
آن بحث می شود و توافقی صورت نگرفته و تا زمانی که 
موضوعی به تصویب نرسد، نمی شود صحبت کرد و حتما 
زمانی که توافق جامع به تصویب برسد، نمایندگان پس 

از آن از محتوای توافق مطلع خواهند شد. کریمی  قدوسی 
اضافه کرد: نمایندگان همچنین درباره اجرای توافق ژنو به 
ص��ورت گام به گام انتقاداتی را مطرح کردند و وزیر امور 
خارجه نیز درباره آن توضیح داد و به نوعی توجیه کرد و 
جلسه به طور کل برای نمایندگان، جلسه مؤثری نبود و به 
سوالات، پاسخ های لازم داده نشد و دغدغه ها بر سر جای 
خود باقی اس��ت. وی تصریح کرد: در جمع بندی انتهای 
جلسه نایب  رئیس مجلس اعلام کرد مجلس از یک توافق 
خوب حمایت می کند و مذاکره کنندگان نیز بدانند که اگر 
توافقی انجام نش��د، هیچ مشکلی پیدا نمی  شود و مردم 
هم به مشکلی برنمی خورند و با کمک هم کشور را اداره 
می کنیم، از این رو تیم مذاکره کننده هیچ گاه زیر بار یک 
توافق بد نرود و این در واقع توصیه مجلس بود به دولت 
که توسط نایب  رئیس مجلس مطرح شد و به تایید همه 

نمایندگان هم رسید.
نمایندگان انتظار توضیح کامل روند مذاکرات را  ■

داشتند نه کلی گویی
حجت الاسلام نصرالله پژمانفر، عضو کمیسیون فرهنگی 
مجلس هم به روند گزارش ظریف درباره مذاکرات هسته ای 
ب��ه نمایندگان مجلس انتقاد کرد. پژمان فر در گفت وگو با 
نسیم گفت: گزارش وزیر امور خارجه در صحن غیرعلنی 
مجلس تنها کلیاتی بود که درباره مذاکرات مطرح شد. وی 
ادامه داد: ظریف توضیحی از روند مذاکرات به نمایندگان 
نداد. حجت الاس��لام پژمانفر در ادامه تصریح کرد: گزارش 
روز شنبه وزیر امور خارجه درباره شکل برگزاری جلسات و 
تعداد جلسات با آمریکایی ها و اروپایی ها و همچنین کلیات 
مذاکرات بود در حالی نمایندگان منتظر توضیحات کامل 
ظریف از روند مذاک��رات بودند.  ضرغام صادقی، نماینده 
مردم ش��یراز و عضو هیات رئیس��ه مجلس نیز در این باره 
گفت: وزیر امور خارجه در جلسه غیرعلنی روز شنبه حاضر 
ش��د و گزارش��ی را از روند و محتوای مذاکرات هسته ای 
ای��ران با 1+5 به نمایندگان ارائه کرد. وی افزود: س��خنان 
وی گزارشی کلی از مذاکرات هسته ای بود و درباره زمانی 
ک��ه برای مذاکرات صرف ش��ده و همچنی��ن روند آن به 

نمایندگان توضیحی ارائه شد.
 ام��ا نکته اساس��ی درب��اره روند پنه��ان کاری وزیر 
امور خارجه نس��بت به مذاکرات هس��ته ای که حتی به 
نمایندگان مجلس نیز گزارشی ارائه نمی شود این است که 
براساس اصول 77 و 139  قانون اساسی همه معاهدات 
و قراردادهای بین المللی باید به تصویب مجلس شورای 
اسلامی برسد و اکنون مشخص نیست با توجه به روندی 
که تیم مذاکره کننده در پیش گرفته اس��ت، نمایندگان 
مجلس بر چه اساس��ی باید هرگونه توافق احتمالی را به 

تصویب برسانند.

گروه سیاسی: طرح موضوع مسلح کردن کرانه باختری 
از س��وی رهبر حکی��م انقلاب به عن��وان یک فرمان 
نظامی از سوی فرماندهان نظامی دریافت شده است. 
مقامات مس��ؤول در این باره اعلام کرده اند این فرمان 
فرمان��ده کل قوا قطعا محقق خواهد ش��د. به گزارش 
»وطن امروز«، تس��لیح کرانه باختری برای محاصره 
س��رزمین های اش��غالی مطرح ش��ده اس��ت و هدف 
کاربردی و راهبردی آن نیز راه اندازی یک قیام مردمی 
البته این بار با اتکا به س��لاح مقاومت اس��ت. در واقع 
این بار دنیا در انتظار شروع انتفاضه سوم با حمایت های 
تسلیحاتی جمهوری اس��لامی ایران از انتفاضه است. 
فرماندهان نظامی در ای��ران طی ماه های اخیر درباره 
این فرمان اظهارنظر کرده و از در دس��ترس بودن این 
فرمان گفته اند. در تازه ترین اظهارنظر، سردار سرلشکر 
پاس��دار محمد باقری رئیس ارکان و امور مش��ترک 
نیروهای مس��لح اعلام کرد که تسلیح کرانه باختری 
بزودی محقق خواهد شد. سردار باقری که با دفاع پرس 
سخن می گفت؛ در این باره تصریح کرد: تاکنون هرچه 
فرمانده معظم  کل قوا فرموده اند اجرایی ش��ده و این 
تأکید و تکلیف فرمانده معظ��م کل قوا هم اجرایی و 
مطمئناً این اتفاق مهم بزودی عملیاتی خواهد ش��د. 
حضرت آیت الله العظمی خامنه ای روز پنجش��نبه در 
دیدار اعضای مجمع عالی بسیج نیز بر ضرورت مقابله 
جدی با رژیم صهیونیستی تاکید کردند. در حالی که 
مقامات آمریکایی هم��واره نتیجه توافق ژنو و تمدید 
آن را امن شدن رژیم صهیونیستی اعلام می کنند اما 
رهبر انقلاب تاکید کردند: »چه توافق بشود چه نشود، 
اس��رائیل ناامن تر خواهد ش��د.« این جمله راهبردی 
رهبر انقلاب در واقع نش��ان دادن قاطعیت جمهوری 
اس��لامی ایران در نحوه مقابله و نبرد با رژیم اشغالگر 
قدس است. به اعتقاد کارشناسان، تنها مشکل و مانع 
پیش روی تسلیح کرانه باختری، فعالیت سرویس های 
امنیتی وابسته به تشکیلات خودگردان و مزدوران رژیم 
صهیونیستی است که البته این بار جریان مقاومت با 

تکیه بر مقبولیت عمومی در کرانه باختری، کانال های 
وی��ژه ای برای تس��لیح فلس��طینی ها در نظر گرفته  
اس��ت. پیگیری های »وطن امروز« نیز نشان می دهد 
تس��لیح کرانه باختری مراحل اولیه خود را نیز پشت 
سر گذاشته اس��ت و اکنون چگونگی ارسال سلاح به 
کرانه باختری دیگر موضوعیت ندارد بلکه سازماندهی 
و آموزش فلسطینی ها در دستور کار گروه های مقاومت 

است. 
بغداد خط قرمز ایران ■

اما سردار سرلشکر محمد باقری درباره برخی دیگر از 
موضوعات نیز اظهارنظر کرد. سردار باقری درباره واکنش 
جمهوری اسلامی ایران به تعرض احتمالی تروریست ها 
به مرزهای کش��ور اظهار داشت: ایران خطوط قرمزی 
دارد که اگر کسی از آن عبور کند، ما به صورت مستقیم 
وارد عمل خواهیم ش��د. همچنین رئیس ش��ورایعالی 
امنیت ملی نیز اخیراً اعلام کرده اگر تروریس��ت ها وارد 
حاشیه نوار مرزی ما شوند با آنها بشدت برخورد خواهد 
شد. وی تأکید کرد: البته بغداد، عتبات عالیات و محل 
دفن ائمه اطهار)ع( در عراق نیز همگی جزو خطوط قرمز 
جمهوری اسلامی به شمار می رود که اگر اینها به خطر 

بیفتد، جمهوری اسلامی خود مستقیم وارد عمل خواهد 
شد و با دفاع مجدانه و مقتدرانه اشرار را منهدم خواهد 
کرد. سرلش��کر باقری با بیان اینکه دوستان جمهوری 
اس��لامی ایران نگرانی نداشته باش��ند چراکه ما آنها را 
تا رس��یدن به موفقیت و پیروزی پشتیبانی و حمایت 
خواهیم کرد، گفت: اگر منافع دوستان و همپیمانان ما 
به خطر بیفتد بنا به تدبی��ر فرمانده معظم کل قوا، به 
هر روش��ی همراهان ملت ایران را پشتیبانی کرده و به 
آنه��ا آموزش های لازم را برای مقابله با هر خطری ارائه 
می دهیم. رئیس ارکان و امور مشترک نیروهای مسلح 
با تأکید بر اینکه نوع حمایت جمهوری اسلامی ایران از 
همپیمانان خود متفاوت است، ادامه داد: براساس تدبیر 
مقام معظم رهبری و شورایعالی امنیت ملی، در هر جا 
اقدام��ات مختص به آن محل را انجام خواهیم داد. وی 
درباره وضعیت امنیت پایدار در ش��مال غرب و جنوب 
ش��رق کش��ور با توجه به بهره گیری از نیروهای بومی 
تصریح کرد: ما در ش��مال غرب و جنوب شرق نسبت 
به گذش��ته در وضعیت بس��یار مطلوبی بسر می بریم، 
حتی بعضی سال ها میزان تلفات نیروهای مسلح ما در 
شمال غرب کمتر از میزان تلفات در برخی استان های 

کشور بوده اس��ت. س��ردار باقری درباره تحرکاتی که 
موجب هراس برخی اهالی روس��تاهای ش��مال غرب و 
جنوب ش��رق می ش��ود، خاطرنش��ان کرد: در 3 سال 
اخیر با سرمایه گذاری که برخی دشمنان در کشورهای 
همجوار انجام داده اند، شاهد برخی ناامنی های موردی 
در جنوب شرق و پیش از آن در شمال غرب بوده ایم که 
خوشبختانه به خوبی مدیریت می شود. وی ادامه داد: ما 
بخش عمده ای از مسؤولیت تأمین امنیت را به بومی های 
منطقه یعنی برادران بلوچ مان در جنوب شرق و برادران 
کُردمان در شمال غرب واگذار کردیم. خوشبختانه با این 
تدبیر افراد مس��ؤول، وظیفه تأمین امنیت را به خوبی 
انجام داده و در مقابله با اش��رار و تحرکات غیراصولی و 
بدون عقبه، نقش موثر و مفیدی را ایفا می کنند. رئیس 
ارکان و امور مشترک نیروهای مسلح تأکید کرد: مناطق 
ناامن مرزی در شمال غرب را کاملاً پاکسازی کرده ایم و 
نیروهای مس��لح با نظارت های دقیق و مدبرانه هرگونه 

تحرک و حمله احتمالی را تحت نظر دارند.
تسلط کامل ایران بر ضدانقلاب  ■

اما سرلش��کر باقری در ادام��ه با تأکید بر اینکه ما 
اکنون تسلط کاملی بر مرکزیت گروه های ضدانقلاب 
در خاک کشورهای همس��ایه داریم، اظهار داشت: با 
انجام نشست های متعدد و ایجاد تعامل با دولت های 
کش��ورهای همجوار، خوش��بختانه طرح های دفاعی 
و امنیت��ی به نحو شایس��ته ای اجرا می ش��ود. اهالی 
ش��مال غرب و جنوب شرق مطمئن باشند که اکنون 
هیچ گون��ه مش��کل امنیت��ی در اس��تان های مرزی 
ش��مال غرب و جنوب شرق نداریم. سرلشکر باقری با 
اش��اره به برقراری امنیت پایدار در استان های مرزی 
کش��ور افزود: برای توسعه و س��رمایه گذاری دولت و 
بخش خصوصی و ایجاد اش��تغال هیچ گونه مشکلی 
وجود ندارد البته اقدامات مردم یاری نیروهای مسلح، 
ایجاد اش��تغال و کمک به مردم هم در جریان است و 
روزبه روز هم وضعیت بهتری را در این مناطق ش��اهد 

خواهیم بود.

گروه سیاسی: انتشار تصاویر و اخبار بی سابقه از سردار 
س��لیمانی در سطح منطقه ای بازتاب های مختلفی در 
رسانه های دنیا داشته است. برخی نشریات بین المللی در 
تحلیل های خود این موضوع را حاوی پیام تداوم حمایت 
تهران از متحدان خود و اطمینان بخشی به آنها و اعلام 
پیروزی بر رقبا و رژیم های مرتجع عربی عنوان کردند. 
به عنوان نمونه نشریه نیوزویک در آخرین شماره خود 
عکسی از سردار قاسم سلیمانی روی جلد خود منتشر 
کرد و در مقابل آن نوشت: »سلیمانی فردی که ابتدا با 
آمریکا می جنگید و اکنون درحال نابودی داعش است«. 
پایگاه تحلیلی المانیتور هم به این موضوع واکنش نشان 
داد و نوشت ژنرال سلیمانی دیگر یک فرمانده در سایه 
نیست.  تسنیم به نقل از این پایگاه خبری نوشت: طی 
چند ماه گذشته، ژنرال قاسم سلیمانی، فرمانده نظامی 
ایرانی که پیش تر حضور عمومی و علنی نداش��ته ، به 

فرماند هی تبدیل شد که تصاویر و ویدئوهای وی پس 
از هر پیروزی ارتش عراق علیه عناصر داعش منتش��ر 
می ش��ود. وی دیگر یک »فرمانده در س��ایه« نیست. 
حضور رسانه ای سلیمانی با تصویری از یک لباس ساده 
نظامی، همراه با لبخند و بدون داشتن هیچ گونه سلاح و 
تجهیزاتی حاوی پیام های متعددی برای محیط داخلی 
ایران و کشورهای منطقه است. انتشار گسترده اخبار و 
تصاویر مرتبط با پیروزی های نیروهای عراقی که همراه 
با مشاوره های سلیمانی بوده است، تاییدکننده موفقیت 
و سیاست کلی جمهوری اس��لامی است. این اخبار و 
تصاوی��ر این پیام را در پ��ی دارد که مردم ایران باید به 
نظام اعتماد کنند و صبور باش��ند، از جمله در موضوع 
هس��ته ای و روابط با جامعه بین المللی و اینکه اهداف 
انقلاب می تواند محقق شود. همچنین سیاستمداران 
ایرانی با استفاده از سلیمانی به عنوان یک الگوی اعتبار 

و موفقیت، به صراحت درباره نقش منطقه ای کش��ور 
خود س��خن بگویند. ایران به طور آش��کار از سلیمانی 
برای اطمینان بخشی به متحدان خود نسبت به این امر 
که ایران تنها طرف قابل اتکا اس��ت، استفاده می کند. 
همچنین این پیام را منتقل می کند که در نهایت کار و 
با وجود هرگونه اختلافات سیاسی موجود بین متحدان 
با ایران، تهران تنها حامی آنها باقی می ماند. برای مثال، 
ایران همچنان به حمایت های خود از فلسطینیان ادامه 
داد، آن هم به رغم تنش های قابل توجهی که بین این 
گروه ها )و ایران( بر س��ر س��وریه وجود دارد. پیام ایران 
به کش��ورهای منطقه هم اعلام رس��می پی��روزی بر 
قدرت های رقیب است. آنهایی که از اظهارات و سخنان 
ایرانی ها مطلع هستند، آنهایی که به همکاری با دشمن 
متهم هس��تند را به عنوان اشاره ای به رژیم های عربی 

ضدایرانی در منطقه تفسیر می کنند.

توجيه و پنهان کاری وزیر امور خارجه در جلسه غيرعلنی مجلس موجب انتقاد شدید نمایندگان ملت شد

پنهان کاری!

سرلشکر باقری: تسلیح کرانه باختری بزودی عملیاتی می شود

انتفاضه سوم با سلاح ایرانی دفاع

وزارت علوم

نما

ظریف برای پاسخ به 7 سوال 100 نماینده امروز به مجلس می آید
جواد کریمی قدوسی، عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: امروز )یکشنبه( 7 سوال 100 تن 
از نمایندگان مجلس شورای اسلامی از وزیر امور خارجه رسیدگی خواهد شد. به گفته وی، قرار است امروز ساعت 
10:30 محمدجواد ظریف با حضور در جلس�ه علنی مجلس ش�ورای اسلامی به س�والات نمایندگان پاسخ دهد. به 
گزارش فارس،  100 نفر از نمایندگان مجلس شورای اسلامی پای سوال جواد کریمی قدوسی، نماینده مشهد و کلات و 
تعدادی از نمایندگان از محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه درباره مذاکرات هسته ای از ژنو تا وین 6 را امضا کرده اند. 
این س�وال که در ابتدا به امضای 40 نماینده مجلس رس�یده بود، برای بررسی به کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی پارلمان ارجاع شده بود اما به دلیل قانع نشدن کریمی قدوسی، قلمرو سوال، ملی تشخیص داده شده و برای 
بررسی بیشتر به صحن علنی خانه ملت ارجاع شده است. پس از ارجاع سوال به صحن علنی، 60 نماینده دیگر به 

تعداد امضاکنندگان این سوال اضافه شده و تعداد امضاهای آن به 100 نفر رسیده است.

سردار قاسم سلیمانی در قاب رسانه های جهان


